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اهدافی که تنها بانک ایرانی شرکت کننده در نشست سالانه ICC دنبال کرد
 تثبیت جایگاه حرفه ای بانک پارسیان

در حوزه بانکداری بین الملل
بانک پارسیان باهدف تثبیت جایگاه حرفه ای بانک در حوزه بانکداری بین الملل در نشست سالانه ICC به نمایندگی از 

کمیسیون بانکی کمیته ایرانی و نظام بانکی کشور به صورت فعالانه حضور یافت.
در این نشست که به صورت هیبرید ) مجازی و حضوری( با شرکت حدود 150 بانک فعال در عرصه خدمات 
بانکداری بین الملل در قالب کمیته های ملی ICC در روزهای دوم و سوم آبان ماه در شهر پاریس برگزار 
شد، آخرین تحولات در حوزه ارائه خدمات Trade Finance در سطح تجارت بین الملل بررسی و نظرات و 
رویه های پیشنهادی کمیته های ملی و آخرین فعالیت ها در کارگروه های مختلف ICC موردبحث و تبادل نظر 

قرار گرفت.
نکته مهم اینکه؛ صرفاً به تعداد محدودی از بانک های بین المللی اجازه شرکت حضوری در این اجلاس داده 
شد و بانک پارسیان به عنوان تنها بانک ایرانی موفق به اخذ سهمیه شرکت حضوری در نشست مزبور گردید. 
کورش پرویزیان مدیرعامل بانک، عضو هیئت رئیسه کمیته ایرانی ICC و حسن حاتمی مدیر عملیات ارزی، نماینده بانک 

پارسیان در کمیسیون بانکی کمیته ایرانی ICC است.
حضور فعال بانک پارسیان در این نشست از جهت تثبیت جایگاه حرفه ای بانک در حوزه بانکداری بین الملل و حفظ منافع در همکاری های 

متقابل بسیار حائز اهمیت بود.
در این نشست دو روزه، محمد داورنیا رئیس اداره عملیات ارزی شعب بانک پارسیان به همراه سرکار خانم تذهیبی دبیر کمیسیون بانکی کمیته 
ایرانی ICC و مشاور فنی کمیسیون بانکی ICC پاریس بعنوان کارشناسان کمیسیون بانکی کمیته ایرانی اتاق بازرگانی بین الملل و به نمایندگی از 

نظام بانکی کشور در اجلاس مزبور شرکت کردند.
یادآور می شود؛ اتاق بازرگانی بین الملل مهم ترین نهاد غیردولتی و اثرگذار در زمینه تجارت جهانی و داری 12 کمیسیون مختلف می باشد که 
کمیسیون بانکی از بخش های حائز اهمیت این نهاد است. این نهاد در بیش از یکصد کشور جهان دارای کمیته های ملی و حدود 3000 کارشناس 
مستقل در زمینه های فعالیت خود است. نقش اصلی این نهاد تدوین مقررات و رویه های بین المللی، حل اختلافات و حمایت از سیاست ها و 

تلاش های اجرایی مرتبط با بازرگانی بین الملل می باشد.

طی 6 ماهه نخست سال جاری صورت گرفت
 رتبه نخست بانک شهر در میزان وصول مطالبات در حوزه

اجرای ثبت
بانک شهر با یک برنامه ریزی منظم و در راستای مولدسازی دارایی ها، توانسته 
است موفقیتی چشمگیر در میزان وصول مطالبات در حوزه اجرای ثبت به دست 

آورد.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، بر اساس اعلام معاونت امور اسناد 
ماهه  وصولی شش  میزان  بیشترین  کشور،  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان 
نخست سال 1402 در شهر تهران مربوط به پرونده های مطالباتی بانک شهر 

بوده است.
همچنین این معاونت اعلام کرد: حدود 164 هزار پرونده به ارزش بیش از 
210 هزار میلیارد ریال مطالبات بانک ها توسط ادارات اجرای اسناد رسمی وصول 
شده که این میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل بیش از 80 درصد رشد در پی 
داشته است که بیشترین میزان وصولی در میان کلیه بانک ها در شهر تهران مربوط به بانک شهر بوده 

است.
در همین راستا، مدیر امور حقوقی بانک شهر اذعان داشت: این مهم با همراهی و همکاری تمامی همکاران 

اداره دعاوی، اجرای احکام و امور ثبتی علی الخصوص کارشناسان حوزه اجرای ثبت محقق شده است.
سیامک جلوه تصریح کرد: مدیریت امور حقوقی بانک شهر از ابتدای سال 1401 و در راستای تخصصی 
نمودن حوزه های حقوقی و لزوم پیگیری پرونده های مطروحه در ادارات اجرای اسناد رسمی، اقدام به 
تشکیل حوزه تخصصی اجرای ثبت در اداره دعاوی کرد و با برنامه ریزی های به عمل آمده، ساماندهی این 

حوزه جهت پیگیری هر چه بیشتر و سریعتر پرونده های مطالباتی بانک را در دستور کار قرار داد.
جلوه خاطرنشان ساخت: روند تخصصی کردن حوزه های مختلف حقوقی جهت تسریع در پیگیری پرونده 

های مختلف بانک در دستور کار جدی بانک شهر قرار دارد.

اخباراخبار

همایش مدیران ارشد بانک سپه 
برگزار شد 

همایش مدیران ارشد بانک سپه با محوریت 
ارائه راهکار برای مدیریت بهینه  هم اندیشی و 
بهره وری  ارزیابی  نتایج  ارائه  و  هزینه  و  درآمد 

برگزار شد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، در 
1۷و18  روزهای  طی  که  روزه  دو  همایش  این 
ابراهیمی  آیت اله  دکتر  حضور  با  آبان ماه 
مدیرعامل، اعضای هیئت مدیره و هیئت عامل، 
بانک در سالن  ارشد  و مدیران  مناطق  مدیران 
همایش های ساختمان شهید سلیمانی )نگین( 
برگزار شد، دکتر ابراهیمی مدیرعامل بانک در 
بانک  اجرایی  و اولویت های  رویکردها  سخنانی 

سپه در 6 ماهه دوم سال جاری را تشریح کرد.
بررسی شاخص های عملکردی و جایگاه رقابتی 
بانک از سوی قائم مقام مدیرعامل، برگزاری پنل 
حضور  با  منابع  و تخصیص  تجهیز  تخصصی 
اعضای هیئت مدیره بانک سپه و سه نشست 
و تجاری  شرکتی  بانکداری  ویژه،  بانکداری 
و بانکداری خرد و اصناف با حضور اعضای هیئت 
عامل و مدیران شعب مناطق از برنامه های روز 

اول این همایش بود.
در روز پنجشنبه 18 آبان ماه گردهمایی مدیران 
ارشد بانک سپه با برگزاری پنل تخصصی توسعه 
سبد درآمدی بانک و مدیریت هزینه ها با حضور 
اعضای هیئت مدیره و دو نشست مولدسازی 
دارائی ها و بررسی عملکرد پروژه های تحولی بانک 

به کار خود پایان داد.
لازم به ذکر است، مراسم تقدیر از برگزیدگان 
نخستین جشنواره بهره وری و تجلیل از مدیران 
برنامه های  دیگر  از  سپه  بانک  پیشکسوت 

همایش سراسری مدیران ارشد بانک سپه بود. 

آغاز زندگی مشترک بیش از 98 
هزارجوان ایرانی با وام ازدواج 

بانک ملی ایران طی هفت ماه

بانک ملی ایران در راستای ایفای مسئولیت 
های اجتماعی خود و همسویی با برنامه های 
دولت مبنی بر تسهیل ازدواج جوانان، پرداخت 
وام ازدواج جوانان را از مهم ترین سیاست های 
خود می داند و آن را بی وقفه پرداخت می کند. 
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، این 
بانک از ابتدای فروردین تا پایان مهر ماه امسال با 
پرداخت 202 هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج 
بیش از 98 هزار و 694 جوان ایرانی را به خانه 

بخت فرستاده است.
بر این اساس، با احتساب تعداد فقره تسهیلات 
اعطایی، بانک ملی ایران به طور متوسط 469 
مذکور  مدت  روز طی  هر  در  ازدواج  وام  فقره 

پرداخت کرده است.
شده،  انجام  پرداخت های  با  است،  گفتنی 
اکنون 43 هزار متقاضی در صف دریافت این 

وام قرار دارند.
این در حالی است که در هفت ماهه نخست 
امسال بیش از 98 هزار متقاضی وام ازدواج در 
بانک ملی ایران  یعنی 128 درصد از متقاضیان 
که  اند  شده  تسهیلات  این  دریافت  به  موفق 
از درصد سهمیه هفت  بیشتر  این رقم بسیار 
ماه جاری است و این اقدام نشان از گام بلند 
بانک ملی ایران در مسیر ایفای مسئولیت های 

اجتماعی است.

بنیاد شهید استان کردستان از بانک 
آینده تقدیر کرد

مدیرکل بنیاد شهید استان کردستان از تعامل 
سازنده و اقدامات شعبه »سنندج- آبیدر« بانک 
 16 تبصره  تسهیلات  اعطای  راستای  در  آینده 

قدردانی کرد.
علیرضا شهسواری، طی تقدیرنامه ای خطاب 
آبیدر« به عنوان  »سنندج-  شعبه  رئیس  به 
نماینده بانک آینده از حمایت ها، پشتیبانی ها 
و زحمات صادقانه ایشان و همکاران در کمک 
توان مندسازی  و  کار، تلاش  فرهنگ  ترویج  به 
پرداخت  راستای  در  ایثارگران  اشتغال  ایجاد  و 
تسهیلات اشتغال زایی تبصره 16 صمیمانه تقدیر 

و تشکر نمود.
شایان ذکر است؛ شعبه »سنندج- آبیدر« در 
به  قالب تبصره پیش گفته و در راستای عمل 
به 100 درصد  مسئولیت اجتماعی خود، حدوداً 
استان  شهید  بنیاد  سوی  از  معرفی شدگان 

کردستان، تسهیلات اعطا کرده است.

مزایده فروش سهام شرکت های 
توسعه صنعتی آرین 

شرکت توسعه صنعتی )سهامی خاص( واحد 
فرعی شرکت توسعه تجارت داتام متعلق به بانک 
سهام  دارد  نظر  در  عام(  )سهامی  زمین  ایران 
پلیمر  فراز  و  فردوس  ساز  افشره  های  شرکت 
فردوس را از طریق مزایده عمومی و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی ارائه شده بابت شرکت مورد 
مزایده، با رعایت مبلغ تعیین شده به عنوان پایه 

مزایده واگذار نماید. 
متقاضیان جهت شرکت در مزایده و دریافت 
اسناد باید به صورت حضوری به آدرس شرکت 
تهران، دروس،  در  واقع  آرین  توسعه صنعتی 
میدان هدایت، خیابان شادلو، پلاک 14، طبقه 
چهارم مراجعه و یا جهت اخذ اطلاعات بیشتر 
با تلفن 26656398-021 تماس حاصل نمایند، 
مبلغ  مزایده  اسناد  خرید  جهت  همچنین 
حساب106.840.8۷8208.1  به  1.500.000ریال 
IR38.0690.0106.84000.8۷8.20و شماره شبا
80.01 بنام شرکت توسعه صنعتی آرین )مزایده 
گذار( نزد بانک ایران زمین واریز نموده و جهت 
دریافت اسناد مزایده همراه با فیش واریزی به 

آدرس شرکت مراجعه نمایند.

بازدید مدیرعامل بانک توسعه 
تعاون از روند آماده سازی و تجهیز 

ساختمان خدامی 

محمد شیخ حسینی، مدیرعامل بانک توسعه 
تعاون به همراه سید باقر فتاحی، رئیس هیات 
مدیره و جمعی از مدیران بانک از روند آماده 

سازی ساختمان خدامی بازدید کردند. 
اردیبهشت امسال  شیخ حسینی اعلام کرد: 
رکود  که  کردیم  توافق  بانک مسکن  مدیران  با 
حاکم بر پروژه خدامی پایان یابد و مراحل تکمیل 
تسریع  تعاون  توسعه  بانک  مرکزی  ساختمان 
از آن  بازدیدهایی که  ادامه داد: در  شود. وی 
تاریخ صورت گرفته روند تکمیل ساختمان مرکزی 
قابل  محسوس  طور  به  تعاون  توسعه  بانک 
مشاهده است. مدیر عامل بانک توسعه تعاون 
گفت: به ثمر رسیدن پروژه ساختمان خدامی 
محصول همکاری و پیگیری تمام معاونت ها و 
مدیریت های داخل بانک است که جای تقدیر 

و تشکر دارد.
شیخ حسینی بیان کرد: شعبه مستقل مرکزی 
تا چند روز آینده به ساختمان خدامی منتقل می 

شود و به ارائه خدمت به مشتریان می پردازد.
وی با تقدیر از پیمانکار این پروژه گفت: بر 
اساس بازدیدی که انجام شد برخی واحدهای 
ستادی به صورت تدریجی می توانند در آینده 

نزدیک در ساختمان خدامی مستقر شوند.

جابه جایی »شعبه فردیس کرج« 
 )3909(

به اطلاع هموطنان عزیز منطقه فردیس کرج و 
مشتریان گرامی شعبه فردیس می رساند؛ با هدف 
دست رسی بهتر و ارتقای کیفیت ارائه خدمات، 
فردیس،  »کرج،  نشانی:  به  شعبه  این  مکان 
 بلوار شهدا، نبش فلکه اول« منتقل شده است.
گفتنی است مرکز اطلاع رسانی بانک پاسارگاد به 
شماره تماس 82890-021 و تارنمای این بانک نیز 
به نشانی  https://bpi.ir  آماده پاسخ گویی به 

مشتریان گرامی می باشند.

همچنین تغییرات شاخص اجاره بهای مسکن نشان 
می دهد سرعت رشد ماهانه اجاره بها در کشور نسبت 
به مهر پارسال به بالاترین حد خود رسیده است. 
این افزایش تا آنجاست که گفته می شود نرخ اجاره 
مسکن از خرداد به این سو از روند قیمتی مسکن 
پیشی گرفته است، وضعیتی که به گفته »محمود 
اولاد« کارشناس مسکن علاوه بر کاهش قدرت خرید 
مستاجران، معلول کمبود عرضه در کشور است. 
اما این به معنای لزوم افزایش عرضه نیست چرا که 
صرفا معادله مسکن را به طور موقت حل خواهد کرد 

و راهگشا نیست.
مشتریان ناتوان از خرید مسکن به بازار اجاره 

پیوستند
به گفته این کارشناس مسکن، بازار خرید و اجاره 
در عین حال که به هم خیلی بهم مرتبطند، دو بازار 
مستقل و جدا از هم هستند. ما همیشه فکر می کنیم 
رابطه آن ها مستقیم است، درصورتی که اینطور نیست. 
هر کدام عوامل موثر بر خودش را دارد. کشش های 
این دو بازار نیز متفاوت است. کشش عرضه و کشش 
تقاضا هم به عوامل متفاوتی بستگی دارد. هر چند با 
یکدیگر ارتباط دارند. این رکودی که در بازار خرید و 
فروش اتفاق افتاده نمی تواند در بازار اجاره رخ دهد 
چون اینجا عرضه کننده به فکر درآمد بیشتر است. از 
آن طرف متقاضیان هم چاره دیگری ندارند. به خاطر 
همین شرایط بازار اجاره مثل خرید و فروش نیست. به 

همه این ها قدرت خرید مستاجران را باید اضافه کرد.
تاثیر کمبود عرضه بر  ادامه به توضیح  اولاد در 
قیمت مسکن می پردازد و به اقتصاد 24 می گوید: 
»قیمت مسکن به ویژه در تهران از چند سال قبل 
در  ساز  و  ساخت  عملا  و  است  مواجه  مشکل  با 
داخل تهران به دلیل اینکه عرضه زمین محدود شد 
)بخش زیاد آن ساخته شد و آن تعدادی هم که 
مانده یا مشکل سندی دارد و یا مالک نمی خواهد 
به عبارتی عمودی  یافته و  را بسازد( و کاهش  آن 
شده است. در این شرایط وقتی تقاضا هست، باعث 
افزایش قیمت می شود. البته این به آن معنا نیست 
که عرضه زمین را بالا ببریم و تراکم را افزایش دهیم. 
تهران یک ظرفیتی دارد و در حال حاضر از حد اشباع 
نیز گذشته است. آلارم قیمتی نیز همین موضوع را 
دارد می گوید که من تحمل و ظرفیت کافی را ندارم«.
به گفته این کارشناس مسکن این افزایش قیمت 
را  مسکن  خرید  توان  خیلی ها  که  می شود  باعث 
نداشته باشند و به سمت پیرامون بروند. ولی یک 
گروهی هم به سمت بازار اجاره میل پیدا می کنند. بر 
این اساس وقتی عرضه مسکن عمودی شد، عرضه 
واحد های اجاره نیز محدود می شود، ولی تقاضا هم 
از سمت کسانی که نتوانستند بخرند و هم از سوی 
خانوار های جدید افزایش پیدا می کند، در نتیجه نرخ 

اجاره هم بالا خواهد رفت.
ترفند دولت برای کاهش قیمت مسکن

طبق گزارش اخیر مرکز آمار ایران قیمت مسکن از 

خردادماه وارد فاز کاهشی شده است. محمود اولاد در 
این باره به اقتصاد 24 می گوید: »فروشنده های مسکن 
با توجه به زمانبر شدن مدت فروش حاصل از رکود و 
افزایش قیمت در این مدت معمولا قیمت را 20، 30 
درصد بیشتر می گویند چون نگران این است که اگر 
بفروشد شاید نتواند بخرد و علاوه بر این در هنگام 
معامله جای چانه زنی را در نظر می گیرند. اما باید 
گفت قیمت آن چیزی است که معامله می شود نه آن 
که گفته می شود. حضرات وقتی می گویند 20 درصد 
کاهش قیمت داشتیم اولی را نگاه می کنند نه آن قیمتی 
که معامله شده است. وقتی این قیمت دوم را نگاه 

می کنید می بیند که عملا هیچ اتفاقی نیفتاده است«.
اما علاوه بر این دولت ترفند دیگری نیز به کار 
گرفته است که به کاهش قیمت مسکن در این دوره 
منجر شده است. به گفته اولاد این 4، 5 درصدی که 
گفته می شود در تابستان کاهش قیمت داشتیم، به 
دلیل ترکیب واحد هایی است که خرید و فروش شده 
است. اگر به این ترکیب نگاه کنید متوجه می شوید 
ترکیب قدیمی سازتر شده است. خانه نوساز گرانتر 

معاملات  ترکیب  وقتی  است  ساخت  قدیمی  از 
میانگین  که  است  معلوم  قدیمی ساخت می شود 
قیمت کاهش می یابد. قبلا قیمت واحد های نوساز را 

محاسبه می کردند الان قیمت خانه های قدیمی را«.
لزوم تمرکززدایی از تهران برای حل مسئله مسکن

محمود اولاد معتقد است ما در بازار مسکن کاری 
کردیم که جذابیت وحشتناک و تمرکز زیادی روی 

تهران و برخی کلانشهرها ایجاد شده است.
به گفته این کارشناس مسکن، وقتی در شهرستان 
می بینند که در طول ده سال گذشته ملکشان 5 برابر 
رشد داشته در حالی که اگر در تهران یک زیر پله 
داشتند صدبرابر شده بود، تمایل زیادی پیدا می کنند 
که ملک را بفروشند و به تهران بیایند. مسئله مسکن 
باید این باشد که چگونه از تهران تمرکززدایی کنیم و 
چگونه مناطق دیگر را توسعه بدهیم. در این شرایط 

مکانیزم های دفاعی شهر مشکل را حل می کند.
وی در توضیح این وضعیت می گوید: »اینکه تراکم 
بالا رفته و شهر شلوغ شده و قیمت ها بالا رفته این 
خود به جاذبه تبدیل شده است. این جاذبه باید در 

جا های دیگر نیز بالا رود. باید در پیرامون سرمایه 
گذاری کرد. مملکت که فقط تهران نیست. وقتی به 
این توجه نمی شود مسکن هم چنین وضعیتی پیدا 
می کند. شما اگر هر راه حل دیگری بدهید باز هم 
وضع همین است. مثلا به تهران اگر تراکم دهیم 
ساخت و ساز شروع می شود، عرضه یک مدتی بالا 
می رود، ولی آخرش ترافیک بیشتر، آلودگی بیشتر و 

کیفیت پایین زندگی را داریم«.
با اشاره به کاهش فاصله قیمتی  اولاد در پایان 
مسکن در مناطق شمالی و جنوبی تهران خاطرنشان 
می کند: »زمانی این فاصله ۷ برابر بود، ولی الان به 
4 برابر رسیده است؛ یعنی جنوب بیشتر از شمال 
به  را  خود  جذابیت  شمال  است.  کرده  پیدا  رشد 
دلیل همین ترافیک ها و شلوغی از دست می دهد و 
قیمت ها افزایش می یابد. حالا اگر این مانع را بدارید 
و شروع به دادن تراکم کنید، درست است که ظاهرا 
این  باید گفت  اما  برای مدتی قضیه حل می شود 
مسئله بزرگ و بزرگتر می شود و صرفا حل آن را به 

آینده موکول کرده ایم«.

همه  در  افغانستان  گفت:  افغانستان  در  ایران  پیشین  سفیر 
عرصه ها یک کشور واردکننده است و بخش عمده انرژی مورد نیاز 

از جمله بنزین و گازوئیل را از طریق ایران تامین می کند. 
ابوالفضل ظهره وند در گفت وگو با ایلنا، درباره زمینه های همکاری 
ایران و افغانستان در حوزه انرژی اظهارداشت: افغانستان در همه 
عرصه ها یک کشور واردکننده است و بخش عمده انرژی مورد نیاز 
از جمله بنزین و گازوئیل را از طریق ایران تامین می کند، البته منابع 
دست نخورده نفت و گاز هم دارد اما به دلیل ناامنی و مشکلاتی 
که داشته تاکنون سرمایه گذاری صورت نگرفته و تا شکل گیری یک 
دولت فراگیر و باثبات تصور نمی کنم کسی بتواند در این کشور 

سرمایه گذاری کند.
 وی افزود: همکاری ما با این کشور می تواند در حوزه صادرات 
انرژی و یا کمک به گسترش و تقویت جایگاه های سوخت رسانی 
باشد و یا اینکه برای انتقال گاز مایع مراکزی را در این کشور احداث 
کنیم که مردم بتوانند کپسول گاز  را پرُ و مشکل سوخت مورد نیاز 

خود را حل کنند.
سفیر پیشین ایران در افغانستان گفت: افغانستان منابع زیادی 
زغالسنگ دارند، ما تاکنون در حوزه معدنی در این کشور فعال 

نبوده ایم، بنابراین افغان ها می توانند در این زمینه هم با ایران کار 
کنند، در حوزه هرات و شمال این کشور منابع چشمگیری از ذخایر 
گاز وجود دارد که ایران می تواند در شناسایی این مناطق و استخراج 
گاز همکاری کند البته ذخایر شمال کم و بیش استخراج می شود 
بیشتری  گاز  کنیم  کمک  سرپل  و  جوزجان  در  می توانیم  ما  که 
استحصال کنند. همچنین می توان در احداث خطوط لوله گاز با این 
کشور همکاری کرد و کار دیگر اینکه می توانیم از جایگاه ترانزیتی 
افغانستان استفاده کنیم یعنی گاز را به سمت شرق و چین و یا 

تاجیکستان انتقال دهیم.
هم  کوچک  پالایشگاه های  احداث  زمینه  در  ما  کرد:  بیان  وی 
می توانیم با این کشور همکاری داشته باشیم، به این ترتیب که یا 
در نقطه صفر مرزی احداث شود و یا اینکه خودشان سرمایه گذاری 
کنند و ما در زمینه فنی و  مهندسی به آنها کمک کنیم، یعنی یا از گاز 
خودشان استفاده کنند و یا اینکه ما گاز را در اختیارشان قرار دهیم. 
البته در این حوزه معقول نیست که صفر تا صد سرمایه گذاری با 
ایران باشد اما چنانچه پالایشگاه در نقطه صفر مرزی احداث شود 
تمامی مباحث مربوط به تامین امنیت به عهده ایران است و کسی 
نمی تواند متعرض شود. در هر حال ما می توانیم منابع اولیه را در 

اختیارشان قرار دهیم و یا پالایشگاه را هم احداث کنیم.
انتقال  نقل  و  تغییر سیستم حمل  لزوم  بر  تاکید  با  ظهره وند 
سوخت به افغانستان گفت: سیستم کنونی انتقال سوخت به این 
کشور منطقی نیست زیرا هم هزینه بر است و هم اینکه خسارت 
آن بالاست، ضمن اینکه جاده های ما را نیز تخریب می کند، علاوه 
بر این میزان استهلاک نیز زیاد است، ما باید بتوانیم در دوغارون 
تشکیلاتی را راه اندازی کنیم که نفت و گاز مورد نیاز را تا لب مرز 

ببریم و آنها یا بارگیری کنند.
وی درباره نیاز افغانستان به گاز تصریح کرد: نیاز گازی بستگی 
به مصرف دارد اکنون مردم این کشور هیزم مصرف می کنند اما اگر 
ثبات و امنیت وجود داشته باشد و فعالیت های اقتصادی و صنایع 
کوچک و متوسط در این کشور راه اندازی شود نیاز زیادی خواهند 

داشت ولی فعلا چون مردم در فقر هستند رقم مورد نیاز گاز این 
کشور ناچیز است.

سفیر پیشین ایران در افغانستان خاطرنشان کرد: افغانستان به 
لحاظ جذب انرژی گاز ظرفیت بالقوه بالایی دارد، هر قدر صنایع در 
این کشور شکل بگیرند، به همان نسبت هم مصرف انرژی افزایش 
پیدا می کند، مصرف انرژی تابعی از میزان فعالیت اقتصادی و نظام 
شهری است، اکنون نظام شهری در این کشور به این صورت است 
که از وسایل ابتدایی مثل هیزم و زباله و نهایتا برق برای گرمایش 

استفاده می کنند بنابراین پتانسیل خوبی برای دریافت گاز دارند.
وی درباره امکان همکاری ایران در حوزه برداشت از منابع لیتیوم 
در این کشور اظهار داشت: برآورد می شود که میزان لیتیوم در 
معادن افغانستان معادل نفت و گاز عربستان باشد که ثروت زیادی 
است بسادگی هم امکان دستیابی وجود ندارد، امریکائی ها توانستند 
مقدار مختصری را برداشت و با خود ببرند ولی در کل برداشت از 
این ذخایر نیاز به ثبات و استقرار نظام سیاسی مستقر دارد که فعلا 

دورنمای آن ضعیف است.
ظهره وند ادامه داد: طرف افغان اگر مواد اولیه را به سمت ایران 
با آنها  بفرستد ما می توانیم فرآوری کرده و بفروشیم و در سود 
مشارکت کنیم، معادن لیتیوم به لحاظ حفاری مشکلی ندارد طالبان 
هم می تواند حفاری کرده و این ذخایر را استخراج کند و اما برای 
فرآوری راهی هم جز ایران ندارند. ما به لحاظ تکنولوژی و دانش 

فنی مشکلی نداریم.
وی همچنین یادآور شد: ما در حوزه برداشت از ذخایر سنگ 
آهن که معادن آن در هرات وجود دارد، نیز می توانیم با افغان ها 
کار کنیم، آنها می توانند مواد اولیه را به سمت ایران منتقل کنند و 
در مرز  کارخانه ذوب آهن را ما در مرز احداث کنیم و به صورت 
مشارکتی و یا با سرمایه ایران مواد اولیه را براحتی منتقل کنند و بعد 
از انجام فرایند آهن و یا خود سنگ آهن را در اختیارشان قرار دهیم، 
در هر حال بستر کار مهیاست و تمامی این اقدامات موکول به وجود 

امنیت و ثبات در افغانستان است.

کاهش فاصله قیمتی مسکن در مناطق شمالی و جنوبی تهران 

تشدید سرعت رشد ماهانه اجاره  بها 
گروه اقتصاد - جدیدترین گزارش مرکز آمار ایران خبر از فشار مضاعف به مستاجران در طول یک سال گذشته می دهد. تورم ماهانه اجاره مسکن در مهر 

ماه به 4.3 درصد رسیده این در حالی است که در شهریورماه این میزان 3.5 درصد و در مرداد ماه 3.3 درصد بوده است.

بازار بکر افغانستان جولانگاه نفت و گاز ایرانی می شود؟ 

عرضه مسکن 
عمودی شد، 

عرضه واحد های 
اجاره نیز 

محدود می شود، 
ولی تقاضا هم 

از سمت کسانی 
که نتوانستند 

بخرند و 
هم از سوی 
خانوار های 

جدید افزایش 
پیدا می کند، 

در نتیجه نرخ 
اجاره هم بالا 
خواهد رفت


